
Iz naše organizacije. 
Smnrsko-rogaško učiteljsko društvo 

je zborovalo dne 8. dec. t. 1. v Šmarju. Po pet
mesečnem premoru smo se res z veseljem zopet 
sešli v lepem številu vzlic slabim potom, ki 
nas drže v naših okrajih v zimskem času doma. 
— IQ to dejstvo je tov. K u r b u s kot pred
sednik v svojem nagovoru z veseljem poudarjal. 
Omenil je tudi dni, ko smo se sešli v okraiu, 
četudi ne k zborovanju, in sicer oktobra t. 1. 
k slovesni otvoritvi nove trirazredniee pri Sv. 
Štefanu in 25. okt. k slavnostnemu odkritju 
Strmškove spominske plošče. — V svojem go
voru pozdravlja novo pr^topivšo članico tov 
M Z u p a n č i č e v o iz Šmarja, častita tov. 
S i t t e r j e v i , K r e g a r j e v i in Vidalijevi k 
srečno prebitim izpitom ter tov. Ferlincu, ozi
roma njegovi gospe na njeni srečno prebiti 
težki bolezni. — Kot gosta smo imeli zopet 
čast pozdraviti gospo R o š k a r j e v o iz Loke. 
— Nadalje omenja letošujega jubileja Nj. Ve
ličanstva, opozarja na dobrote, ki jih je pre
jelo iz Njegovih rok ljudsko šolstvo ter poziva 
na trikratni »živio". — Zapisnik zadnjega zbo
rovanja se prečita in odobri. 

Med dopisi bi bilo omenjati dopis »Soc. 
odseka Zveze", o katerem je poročal tovariš 
F l e r e ter razpravljal in motiviral z mnogimi 
dokazi iz življenja o njem tov. Z i d a r . Okrož
nica se odda končno predsedniku našega soc. 
odseka tov. R o š k e r j u , da ukrene odsek 
vse potrebno. Glede prispevkov, ki so bili do
zdaj v domačem organizacijskem zakladu in 
katerim smo še nekaj doložili, se je izročila 
polovica soc. odseku, polovica pa se je poslala 
tov. V o g l a r j u v Celje kot odgovor na njegov 
oklic. — Ravno tako se je odzvalo društvo 
tudi »Zvezi narodnih društev za Staj. in Kor." 
ter odposlalo svoj letni prispevek. 

Nato je predaval tov. Z i d a r o temi 
» R e p a t i c e i n k o m e t i . " Rekel je v 
začetku svojega govora, da ne bo govoril stro
kovnjak, ampak le bolj diletant na tem polju; 
mislim, da govori za temeljitost predavanja to, 
da se je tovariš v tem stavku jako zmotil ter 
nas prepričal ravno o nasprotuem. Saj pa je 
res ta tema ena tistih — kakor je poudarjal 
tov. H r i b e r n i k — ki otroke tako zanima, 
a učitelju samemu je ždibog »tabula rasa." 
Zato pa smo tudi poslušali z napeto pozornostjo 
predavatelja, ko nam je pravil o zunanjosti, no
tranjosti in obstoju zvezduega repa; ko nas je 
vodil v čase ko je imela pseudoučenost in uče
njaška inferiornost meteorje za največje čudeže. 
Hvala predavatelju tov. Z i d a r j u na tem 
mestu in kličemo ti: »Zglasi se zopet ter nas 
povedi v one neznane svetove!" 

Za tem referatom je tov. F l e r e očrtal 
letošnjo XX. glavno skupščino »Zaveze" v glav
nih obrisih ter opozarjal na njene glavne 
sklepe. 

Med slučajnostmi sklenemo na predsed
nikov predlog čestitati svojemu velezaslužnemu 
g. nadzorniku J. S u p a n e k u o priliki nje
govega odlikovanja, — Tov. H i n k o Š u m e r 
bi rad podal r a č u n e o S t r m š k o v i spo
m i n s k i p l o š č i , pa ne more, ker sta še 
dve d r u š t v i s k l e n i l i p o s l a t i s v o j 
p r i s p e v e k (eno 50 K, drugo, če se ne mo
timo, 20 K), pa še tega nista storili iu pa, ker 
se še ni moglo p r o d a t i p r i s p e v k a tov. 
O K o s i j a , ki je poslal svoji deli Slava do
movini", in »Venček narodnih pesmi". Oferi
ramo ta dva iztisa na tem mestu, če dovoli, 
cenj. upravništvo »Učit. Tov." Zato je torej bil 
momentano popoln račun nemogoč. Upamo, 
da se bo dal poravnati do Jožefevega prih. 1. 
ko bomo vnovič zborovali. Torej takrat na 
zopetno snidenje; —e. 

Štajersko. 

Konjiško nčlt. društvo je imelo svoje 
glavno zborovanje 5. nov. 1908 v Konjicah. 
Predsednik tov. Bruraen pozdravi navzoče, po
sebno novovstopivša uda gdč. Gorjak in tov. 
Šela. Nato se tov. predsednik s toplimi bese
dami spominja dne 2. dec. vršečega se jubileja 
presvetlega cesarja Franca Jožefa I. ter povabi 
navzoče, da v zuak vdanosti in hvaležnosti 
vstanejo in z njim vred zakličejo presvetlemu 
jubilantu trikratni: Slava! 

Zapisnik zadnjega zborovanja se odobri, 
razni dopisi pa objavijo. 

O letošnjem zborovanju »Zaveze" v Go
rici zanimivo poroča tov. Kožuh. Posebno po
udarja tovariš to, kar iz listov nismo zvedeli, 
med drugim tudi to, da niso prišli vsi delegati 
društev. Vbodoče naj se voli samo take in naj 
sprejmejo izvolitev samo taki, ki v resnici poj
dejo na zborovanje. 

Društveni tajnik poda sledeče letno po
ročilo : Društvo je imelo . koncem šol. leta 30 
rednih, 2 častna in 1 podpornega člana, skupaj 
33 članov. Zborovanj je bilo pet, odborovi 
seji pa dve. Pri vseh petih zborovanjih so 
bili navzoči: Brumen, Časi, Jurko, Kerhlanko, 
Mravljak in Pavlic. Pri štirih zborovanjih: 
Bezlaj, Kožuh, Serajnik Lovro, Šmid in Zgajner. 
Pri treh zborovanjih: Bobič, Ceh, Kržič, Pre
želj, Stegenšek in Tribnik. Pri dveh zboro
vanjih: Goričan, Kavčič, Kreč, oziroma gospa 
Serajnik, Pirnat Pušenjak, Ravbar in Thuma. 
Pri enem zborovanju: Krajnc Pukmeister, Repič 
iu Troha. Pri nobenem: Koser in Serajnik 
Beno, — zadnji zavoljo študij na Dunaju 
opravičen. 

Pri zborovanjih so bila sledeča podavanja: 
Pri majniškem zborovanju nam je podaval tov. 
časi o »osnutku društvene kronike". Meseca 
junija je razmotrival tov. Kožuh o lemi: Rodi
teljska vprašanja". Na istem zborovanju sta 
nam podavala tovariša Brumen in Jurko o 
konferenčnih temah, in sicer prvi »o potrebi 
stika šole z domom", drugi pa „o značaju". 
Tudi teme za roditetjske sestanke so se več 
ali manj pretresovale na zborovanjih. Tako 
nam je n. pr. tov. Kerhlanko podal osnutek za 
svojo temo : »O škodljivosti alkohola in tobaka." 
Razen navedenega se je društvo skoro pri vseh 
zborovanjih resno pečalo z razmotrivanji raznih 
aktualnih društvenih in stanovskih zadev. 

Predvsem pa moram poudariti dva čina, 
ki naše delo v pretečenem društvenem letu 
jako dičita. Prvič pride v poštev prirejanje 
roditeljskih sestankov. Pod spretnim vodstvom 
tov. predsednika so se začeli prirejati lani v 
čadramljah. Bilo je vseh skupaj osem, eden 
boljše obiskan kakor drugi. Bilo je. treba orati 
ledino, a trud, ki smo ga imeli, se je obilo 
poplačal. Ljudstvo izprevideva, da učitelj ni 
birič in njemu sovražen nebodigatreba, in šola 
ne brezpotrebna mučilnica, ampak učilnica, ki 
mu hoče le dobro. Ker pa se taki roditeljski 
sestanki v tekočem društvenem letu začno pri
rejati po vsem okraju, je to veselo znamenje. 
Teme, ki so se podavale na roditeljskih se
stankih v čadramljah, so sledeče: 

1. »O potrebi in koristi sestankov rodi
teljev z učiteljstvom" — pod. Brumen. 2. »O 
napakah pri vzgoji v domači hiši pred in 
med šolsko dobo" — pod. Brumen. 3. »O 
namenu šole, oziroma nevednost je najdražja 
stvar na svetu" — pod. Jurko. 4. »Najvažnejše 
določbe novega šol. in učnega reda glede šol
skega obiskovanja" — pod. Brumen. 5. »O škod
ljivosti alkohola in tobaka" — pod. Kerhlanko. 
6. »Kriva vzgoja otrok je slabih časov mati, 
dobra .vzgoja brani uboštvu pod streho" — 
pod Čeh. 7. Gospodarsko poučno podavauje 
— pot. učit. Goričan. 8. Se je čitala Peskova 
ljudska igra »Slepa ljubezen." 9. O pomenu 
dobrega šol. obiska" — pod. Bavbar. 10. Go
spodarsko poučno podavanje — pot. učit. Je
lovšek 11. »Kako naj pripravlja domača hiša 
novince za šolo?" —pod Brumen. 12. Gospo
darsko poučno podavanje — pot. učit. Goričan. 
13, »Kako naj pripravlja dom za šolo?" — 
pod. Kožuh. 

To bi bilo prvič. Drugič pa je dejstvo, 
da je konjiško društvo z uspehom posredovalo 
pri šolski oblasti gled9 imenovanja nadučitelja 
za Zreče. Ta slučaj jasno kaže, kaj premore 
organizacija. 

Slednjič je omeniti, da se je v upravni 
odbor za »Zvezo" volilo tov. Kožuha in da so 
naše društvo »Zavezino" zborovanje v Gorici 
zastopali tov.: Pavlic, Kožuh in Žgajner. Usta
novitve »Društva za varstvo in oskrbo otrok" 
pa se je društvo udeležilo poluoštevilno. 

Iz poročila blagajničarke je posneti, da 
gmotno stanje društva ni posebno ugodno, ker 
živimo v dobi vednih zborovanj in treba je 
bilo plačevuti potnine; razentega pa smo si 
ustanovili tudi društveno knjižnico, za katero 
se je nakupilo lepo število pedagoških kakor 
slovstvenih kujig Zato izkazuje bilanca majhen 
primanjkljaj — ki se bo pa izpremenil v osta
nek — ko store vsi udje svojo dolžnost. 

Ker je tov. Brumen zavoljo slabega zdravja 
odklonil načelstvo, se je izvolil za predsednika 
tov. Jurko, za podpredsednika tov Kožuh, za 
tajnika tovariša Kerhlanko in Mravljak, za bla
gajuičarko tov. Pavlic, za kujižničarja tov. Ko
žuh in za odbornike: Bezlaj, časi in Tribnik. 

Roditeljski sestanki v tekočem letu se 
bodo višili sledeče: V Čadramljah due 15. no
vembra 1908, v Tepanju 29. nov. 1908, pri 
Št. Jerneju v nedeljo pred Jožefovim, na Pri
hovi meseca marcija, pri Sv. Kunigundi zadnjo 
nedeljo majnika, v čadramljah aprila in julija, 

na Keblju ob priliki blagoslavljanja šolskega 
poslopja. 

Za prihodnje zborovanje se je določil 
6. prosinec prihodnjega leta v Konjicah. K—. 


